PŘEDPŘÍTOMNÝ ČAS PROSTÝ
Předpřítomný čas prostý (present perfect simple) patří v angličtině mezi přítomné časy. Je to čas, který vyjadřuje vztah mezi minulostí a přítomností → proto se překládá buď minulým, nebo přítomným časem. V češtině ho nemáme, proto se musíme naučit konkrétní okruhy situací, kdy se tento čas používá.  
Tvary předpřítomného času se tvoří pomocí příslušného tvaru slovesa have + minulého příčestí (tzv. třetí tvar) 
	+
	work 
	draw

	1. os. j.č.
	I have worked = I’ve worked 
	I have drawn = I’ve drawn

	2. os. j.č.
	you have worked = you’ve worked
	you have drawn = you’ve w drawn

	3. os. j.č.
	he/she/it has worked =  

                        he‘s/she’s/it’s worked
	he/she/it has drawn =  

                        he‘s/she’s/it’s drawn

	1. os. mn.č.
	we have worked = we’ve worked
	we have drawn = we’ve drawn

	2. os. mn.č.
	you have worked = you’ve worked
	you have drawn = you’ve drawn 

	3. os. mn.č.
	they have worked = they’ve worked
	they have drawn = they’ve drawn


	-
	work 
	draw

	1. os. j.č.
	I have not worked = I haven’t worked 
	I have not drawn = I haven’t drawn

	2. os. j.č.
	you have not worked = you haven’t worked
	you have not drawn = you haven’t drawn

	3. os. j.č.
	he/she/it has not worked =  

                        he/she/it hasn’t worked
	he/she/it has not drawn =  

                        he/she/it hasn’t drawn

	1. os. mn.č.
	we have not worked = we haven’t  worked
	we have not drawn = we haven’t drawn

	2. os. mn.č.
	you have not worked = you haven’t worked
	you have not drawn = you haven’t drawn 

	3. os. mn.č.
	they have not worked = they haven’t worked
	they have not drawn = they haven’t drawn


	-
	work 
	odpovědi

	1. os. j.č.
	Have I worked? 
	Yes, you have. / No, you haven’t.

	2. os. j.č.
	Have you worked?
	Yes, I have. / No, I haven’t.

	3. os. j.č.
	Has he/she/it worked?
	Yes, he/she/it has. / No, he/she/it hasn’t.

	1. os. mn.č.
	Have we worked?
	Yes, you have. / No, you haven’t.

	2. os. mn.č.
	Have you worked?
	Yes, we have. / No, we haven’t.

	3. os. mn.č.
	Have they worked?
	Yes, they have. / No, they haven’t.


Použití:

a) vyjádření životní zkušenosti 
  - často se slovy ever (=někdy v otázce), never (=nikdy v záporu), the first time, once, twice, many times, how many times (=kolikrát v otázce), so (doposud), up to now (doteď)
→ Už jsi byl někdy v Řecku? (pozor – předložka to)


= Have you ever been to Greece?
→ Za svůj život učil AJ v 5 zemích.


= He has taught English in five countries.
→ Ještě nikdy jsem ho neviděla.


= I have never seen him (before).
→ Kolikrát si už slyšel tuto píseň?


= How many times have you heard this song?
→ Doposud jsem přečetla 15 historických románů.


= I´ve read 15 historical novels so far.
→ Toto je poprvé, co jsem jedla suši.


= This is the first time I´ve eaten sushi.  

! V těchto situacích se většinou nepřekládá slovíčko už, již, předtím, za svůj život etc. To právě vyjadřuje to perfektum.

b) současný důkaz něčeho, co se stalo někdy v minulosti 
 - buď bez dalších výrazů, nebo uvozováno do věty třeba výrazy Oh, I see,  Wow, Look, Did you know? Did you hear? I can’t believe etc.

→ Hele ty jsi ostříhaná!


= Oh, you´ve had a haircut.

→ Koukni, oni zbořili to staré kino.


= Look, they´ve pulled down the old cinema.
c) vyjádření něčeho, co se stalo v blízké době, či těsně před bodem mluvení
  - často s výrazy just (=právě ted´, pozice za have), already (=už, v kladné větě, pozice za          

     have nebo nakonec věty), yet (ještě ne, v záporné větě nebo už v otázce, pozice vždy na konci 
     věty), still (ještě ne, trochu silnější než yet, pozice bud´ po podmětu nebo po have), already (už 
     v otázce, indikuje možnou kladnou odpověď´, více nutivé, pozice za podmětem nebo na konci), 
     lately (poslední dobou), recently (nedávno)
→ Právě se vrátila z dovolené.


= She has just returned from holiday.

→ Už jsem si udělal domácí úkol.


= I have already done my HW. /I´ve done my HW already.
→ Už jsi to udělal?


= Have you done it yet?
→ Už jsi to udělal? (očekávám, že to udělal)


= Have you done it already? /Have you already done it?
→ Nedávno jsem si koupil novou televizi.


= I´ve bought a new TV recently.

d) časový údaj zasahující do přítomnosti
  - s výrazy this morning, this afternoon, today, this week, this month, this year etc.
→ Tento týden jsem přečetl 2 knížky.


= I´ve read 2 books this week.

e) v časových větách budoucích 
- místo přítomného času, pokud chceme zdůraznit dokončení děje


    →  Dám ti to zpátky hned, jak to najdu.



   = I´ll give it back to you as soon as I´ve found it.

        (bez zdůraznění by bylo dle klasického vzorce: I´ll give it back to you as soon as find it.)

f) popis nějaké činnosti, která začala v minulosti, pokračovala doposud a zřejmě bude pokračovat i 
     v budoucnosti

   - jde buď o slovesa, která se nedají použít v průběhu (slovesa statická) anebo v situacích, 
        kdy nezdůrazňujeme průběžnost děje, ale je informativní nádech, často s výrazy since,               

        for, how long


    → Jak dlouho tu bydlíte?



   = How long have you lived here?


    → Znám ji už léta.



   = I´ve known her for years.
POZOR!!!!

go – odjel / odešel někam    →   He is not in his office. He has gone to the cinema. 

be – odjel a vrátil se → He has been to the cinema this evening. 

be for/since – odjel a stále tam je → He has been in the head office since 1 o’clock.

